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دو اتفاق تلخ روزهای گذشته و حسابرسی شرکت بهره برداری مترو در صحن شورای شهر پایتخت بررسی شد

سکوت شهرداری در برابر حادثه مرگبار
شــرق: ۱۳ روز از حادثه آرادکوه گذشته اســت. شهرداری پس از 
سکوتی طولانی بعد از رسانه ای شدن آن درخصوص جزئیات این 
حادثــه توضیح داد و آن را ناشــی از حجم زیــاد بخار در خط ۲ 

نیروگاه دانست.
اتفاقــی که در آن ســه نفر جان خود را از دســت دادند. حادثه 
دیگــری هم در کارگاه مترو در غــرب تهران رخ داد و یک نفر در آن 
جان خود را از دســت داد. شهرداری دراین باره هیچ توضیح رسمی 
نداده، هرچند نه اعضای شورا و نه مدیران شهری آن را رد نمی کنند. 
انتظار می رفت مانند همیشه شــورای شهر به این اتفاق در صحن 
علنی واکنش نشــان دهد اما اعضای شــورای شــهر ترجیح دادند 
منتظر گزارش کمیسیون سلامت بمانند و در این خصوص تذکری به 
شهرداری ندهند. مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت شورای 
شــهر تهران، روز گذشــته اعلام کرد که قرار است سازمان پسماند 

گزارشی در این خصوص ارائه کند و ابعاد حادثه بررسی شود.
او درباره موضوع HSE در شــهرداری هــم توضیح داد: در این 
خصوص نامه ها و پیگیری های بســیاری انجام داده ایم و شــهردار 
تهــران نیــز دســتور لازم را ارائه کردنــد و تا حدود یک مــاه آینده 

نظام نامه HSE به شورا جهت اعلام نظر ارسال می شود.
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران که در غیاب چمران 
اداره صحن علنی را بر عهده داشــت هم در حاشــیه جلسه درباره 
حوادث هفته گذشته که منجر به فوت چهار کارگر در مترو و آرادکوه 
شد، گفت: فوت کارگران در آرادکوه در حال بررسی فنی است و برای 
درگذشت یک کارگر در مترو نیز پیگیری ها ادامه دارد. هنوز نمی توان 

قضاوت کرد که قصور فنی انجام شده یا خیر؟
او به امضای تفاهم نامه وزارت دفاع و شــهرداری برای احداث 
تراموا هم اشاره کرد و گفت: کارشناسی در شهرداری صورت گرفته 
و پس از انعقاد تفاهم نامه طرح به شورا خواهد آمد تا مورد بررسی 

قرار بگیرد و شورا نظرات خود را ارائه خواهد داد.
تراموا مدت هاست موضوع اختلاف کمیسیون تخصصی شورای 
شــهر و شهرداری اســت. شــهردار تهران بارها بر احداث یک خط 
تراموا در تهران تأکید کرده و شــورای شهر هم گفته باید مطالعات 

کارشناسی به شورا ارسال شود.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شــورای شــهر تهران، مخالــف رویه ای اســت که در شــهرداری 
درخصــوص احداث تراموا پیش گرفته شــده اســت. بــه گفته او 
احداث تراموا نه در برنامه ســالانه و نه برنامه چهارساله شهرداری 
پیش بینی نشده و باید مطالعات کارشناسی آن در شورای شهر مورد 
بررسی و تصویب قرار گیرد و همچنین شورای عالی ترافیک هم آن 

را تصویب کند.
به گفته او مدیران عوض می شوند و دوست دارند سیستم هایی 
را در دوره خودشان اجرا کنند اما اگر این پروژه ها شتاب زده و ناپخته 
و مبتنی بر مطالعات کارشناســی نباشد همان اتفاق مونوریل تکرار 

می شود و جز هزینه دستاوردی ندارد.
روز گذشــته گزارش حسابرســی شــرکت بهره برداری راه آهن 
شــهری تهران و حومه برای سال مالی ۱۴۰۱ در صحن قرائت شد و 

اعضا این موضوع را مورد پایش و بحث قرار دادند.
بر این اســاس بــازرس قانونــی در قرائت گزارش حسابرســی 
شــرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه برای سال مالی 
۱۴۰۱ عنوان کرد: صورت های مالی شــرکت یادشــده شامل صورت 
وضعیت های مالی سود و زیان، تغییرات در حقوق ماهانه، جریانات 
نقدی در سال مالی منتهی به تاریخ مزبور و یادداشت های توضیحی 
مورد بررســی قرار گرفته و نظر تخصصی حسابرســان در تاریخ ۲۹ 
اســفند ۱۴۰۱ از تمام جنبه های بااهمیت و حســب استانداردهای 

حسابداری به نحو منصفانه و مطلوب است.
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهران، با بیان اینکه مدیریت شــرکت موظف بوده بندهای تکلیفی 
را اصلاح کند، گفت: در گزارش حسابرسی سال ۱۴۰۲ قابل پذیرش 
نیســت که بندها همچنان وجود داشته باشــد و این نشان از وجود 
نقــاط ضعف در عملکرد اســت، ضمن آنکه علاوه بــر ابلاغ نامه 
مدیریتــی در مواردی نیز اصلاحات صــورت گرفته و تعیین تکلیف 

شده اســت. ســید احمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورا هم 
در ادامه بررسی این دســتور، با بیان اینکه عناوین مطرح شده نباید 
موجب فریب ما شود، با بیان اینکه اوضاع شرکت بهره برداری مترو 
به هر شکل مطلوب نیســت، گفت: زیان انباشته چندین هزار برابر 
ســرمایه است و بازرس می گوید مشــمول ماده ۱۴۱ شده و باید این 

مسائل را برطرف کرد.
او ادامه داد: وقتی مســئولیت یک شرکت را بر عهده می گیریم، 
مسائل باقی مانده از گذشته نیز در کنار مسائل روز بر عهده مدیریت 
اســت؛ دغدغه های شهرداری و شورا باید یکســان شود و این گونه 

نباشد که ابراز امیدواری کنیم که در آینده رفع شود.
علوی با تأکید بر اینکه دســت بردن در ســپرده کسورات قانونی 
تخلف است، یادآور شد: پرداخت بدهی از این محل قانونی نیست؛ 
این اقدام تنها مرتبط با شــرکت مترو نیست و به دیگر شرکت ها نیز 
مربوط می شــود اما تخلف اســت. برای مثال درخصوص ایستگاه 
مترو شــهید سلیمانی شهر هشــتگرد مباحثی از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ 
وجود داشته که هنوز هم حل نشده. این وظیفه چه کسی است که 
باید حل می کرده است؟ یا درمورد اسناد مالکیتی که دوستان در آن 
مستقر هستند. اینکه دیگر برای خود شهرداری است. به نظرم باید 

دغدغه های دوستان با دغدغه های شورا نزدیک شود.
او در ادامه با بیان اینکه دســت بردن در سپرده کسورات قانونی 
تخلف است، گفت: در گزارش ۱۴۰۰ برای اینکه وضعیت شرکت را 
بهتر نشان دهند، سپرده ها را جابه جا می کنند، درحالی که سپرده های 

قانونی باید بمانند تا زمانی که در محل خود مصرف شوند.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شــورا نیز با بیان اینکه متأســفانه موضوع صورت های مالی ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ در گزارش های حسابرســی مغفول مانده است، تأکید کرد: 
یکی از ابتکاراتی که باید ایجاد شود، ارائه صورت های مالی است تا 
انحــراف از بودجه مصوب و میزان تحقق برنامه ها و تفریق بودجه 
مشــخص شــود؛ بنده کم و بیش در جریان اقدامات هستم اما بهتر 
اســت گزارش وضعیت به طور واقعی ارائه شود تا مباحثی از قبیل 
هزینه کردها در بخش های مختلف اعم از بازسازی یا اورهال کردن 

واگن ها و مسائلی از این دست روشن و شفاف شود.
او در انتقــاد از وجــود نقص هــای مکــرر در برخــی فراز های 
حسابرسی ادامه داد: ما اینجا درباره خرابی پله برقی تذکر می دهیم 
اما باید در صورت مالی لحاظ شــود که آیا به پیمانکار سپرده شده 
بود یا خیر؟ اینکه صورت مالی در گزارش حسابرســی لحاظ نشده، 
جای ایراد است. تقاضا داریم این روند اصلاح شود و از حسابرسان 

نپذیریم که گزارش ناقص ارائه دهند.
میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورا هم با بیان اینکه متأسفانه 
عــدم توازن در حقوق و دســتمزد و عدم رعایــت عدالت در میزان 
دریافتی پرســنل، یکی از مشــکلات مدیریت شــهرداری در بخش 
نیروی انســانی اســت گفت: به چه حقی شــرکت مترو، اطلاعات 
کارکنان رســمی و قراردادی و میــزان دریافتی آنها را که طبق الزام 
شورای شهر باید به صورت یکپارچه در سامانه قرار می گرفت، ثبت 

نکرده است؟
او بــا تأکید بر اینکه هیچ یک از مجموعه مدیریت های شــهری 
خودمختار نیستند، اضافه کرد: با تغییرات مدیریت در مترو، افرادی 
وارد مجموعه شــده اند و کارشناسان و خبرگان فعال در این شرکت 

انگیزه و امید چندانی برای ادامه فعالیت ندارند.
در ادامه ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورا، در 
تذکری با بیان اینکه در روز سه شــنبه هفته گذشته تعداد زیادی از 
پرسنل انتظامی حاضر در مترو مقابل شورا تجمع کردند، گفت: ریشه 
این تجمع به وجود اختلاف با مدیریت مترو در حوزه انتظاماتی بود 
که ۶۰۰ نفر در این حوزه فعال هســتند و مسائل و مشکلاتی داشتند 

که باید پیگیری و پاسخ داده شود.
احمد صادقی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا نیز تأکید 
کرد: شــرکت مترو موظف اســت ظرف یک ماه نســبت به تعیین 
تکلیف اخذ ســند مالکیت تعدادی از ســاختمان ها و زمین های در 
اختیار مانند ساختمان مرکزی، امیرکبیر، راهبران شهر ری و تعمیرگاه 

علی آباد اقدامات مقتضی را انجام دهد.
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خـبـر  بـرگـزیـده

کمبود ۲۰ هزار «ماما» در کشور
ایسنا: مشــاور وزیر بهداشــت در امور مامایی با اشاره به روند 
جذب حدود ســه هزارو ۲۵۰ ماما در آزمون اســتخدامی جدید 
وزارت بهداشــت، در عین حــال تأکید کرد: طبــق قانون جوانی 
جمعیت و حمایت از خانواده که به صراحت اعلام کرده به ازای 
هر دو مادر باردار، حداقل یک ماما فعال باشــد، برآورد کرده ایم 
و حــدود ۱۲ هزار مامــا در بخش درمان و حدود هشــت هزار 
ماما نیز برای بخش بهداشــتی نیاز داریم. دکتر شهلا خسروی 
درباره تعداد ماماهای مشــغول به کار در نظام سلامت کشور، 
بیان کــرد: در حال حاضر حدود ۲۱ هزار مامــا در بخش درمان 
در بیمارســتان های دولتی و خصوصی و حــدود ۲۲ هزار ماما 
در بخش بهداشــت ذیل برنامه پزشکی خانواده و نظام شبکه 

مشغول به کار هستند.
وی افزود: طبق قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 
که به صراحــت اعلام کرده به ازای هر دو مــادر باردار، حداقل 
یک ماما وجود داشته باشد، ما برآورد کرده ایم و حدود ۱۲ هزار 
ماما در بخش درمان و حدود هشــت هزار ماما نیز برای بخش 
بهداشتی نیاز داریم. او تأکید کرد: در آزمون استخدامی جدیدی 
که قرار اســت سبب جذب ۲۵ هزار نیرو در نظام سلامت شود، 
ســهم مامایی حدودا ســه هزارو ۲۵۰ نفر اســت. تلاش زیادی 
بــرای جذب نیروی انســانی مامایی صــورت گرفته و همچنان 
به خصوص برای رفع کمبودهای بخش درمان پیگیر هســتیم؛  
البته در این زمینه ســازمان امور اداری و اســتخدامی نیز لازم 
اســت همکاری لازم را داشته باشــد. از طرفی چون نیروهای 
مامایــی صرفا خانم هســتند، برای جذب و مانــدگاری نیرو در 
مناطــق محروم و کمتر برخوردار هم مشــکلات خاص خود را 

داریم.
مشــاور وزیر بهداشــت در امــور مامایی با اشــاره به اینکه 
مامایی جزء حِرَف ســخت و در عین حال پرمسئولیت است، بیان 
کرد: علی رغم نظام پرداخت ها، مامایی مانند سایر کارشناس ها 
دیده شده اســت و این یکی از مشکلات اســت و باید در ابعاد 
کلان برطرف شــود تا حقوق و مزایای آنها متناسب با کاری که 

انجام می دهند، دیده شود.
وی با اشاره به اینکه به تازگی تعرفه خدمات مامایی در این 
زمینه مصوب شــده اســت، اظهار کرد: البته این تعرفه مطابق 
با شرایط ســخت کار مامایی نیست. کارانه زایمانی برای انجام 
زایمان توســط مامــا را نیز بارهــا مطرح کرده ایم کــه یکی از 
مشکلات ماماها اســت و باید این معضل هم برطرف شود. در 
ماده ۵۰ بنــد ث قانون جوانی جمعیــت و حمایت از خانواده 
به اصلاح تعرفه ها و کارانــه در جهت افزایش زایمان طبیعی 
اشــاره شده است و در این زمینه ســازمان های بیمه گر هم باید 

همکاری کافی با ما داشته باشند.
او دربــاره جــذب دانشــجویان مامایی نیز به ایســنا گفت: 
دانشگاه های دولتی ســالانه حدود ۸۵۰ نفر دانشجوی مامایی 
پذیــرش دارند و همین تعداد هم فارغ التحصیل می شــوند. در 
دانشگاه آزاد هم لازم است میزان جذب تعدیل شود  اما سالانه 

حدود هزارو ۲۰۰ دانشجو پذیرش می کنند.

او خروج از ۱۳۰ هزار برابر ســرمایه زیان انباشته، تعیین تکلیف 
ایستگاه شــهید ســلیمانی هشــتگرد و رعایت الزامات قانونی در 
اصلاحیــه قانون تجارت در مفاد اساســنامه و پرداخت بدهی های 
مالیاتی، حقوقی و تکلیفی را از دیگر موارد عنوان کرد و ضمن تأکید 
بر ضرورت تسریع اقدامات، خواستار شد تا گزارش نهایی سال مالی 
۱۴۰۱ از سوی این شرکت به صحن شورای شهر تهران تسلیم شود.

او در ارائه پیشــنهادی خواستار این شد تا عطف به اقداماتی که 
در دوره های گذشته مرسوم بوده است، کل گزارش حسابرسی باید 

در سامانه شفافیت ثبت شود.
مســعود درســتی، مدیرعامل شــرکت بهره برداری مترو نیز در 
توضیح مشکلات مطرح شده گفت :  از گذشته شرکت دو هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان زیان ده بوده اســت. او یادآور شــد: ما هیچ امیدی به 
اینکه در آینده به شــرکت سودده تبدیل شویم، ثبت نکرده ایم و این 

بند در گزارش سال ۱۴۰۱ لحاظ نشده است.
وی افزود: در اواخر ســال ۹۷ مقرر می شــود که بر اساس یک 
تفاهم نامه طی ۹ ماه شهر جدید هشتگرد هزینه ها را پرداخت کند 
و بهره برداری آغاز شــود. دو سال از آن ۹ ماه گذشته و در ۳۱ مرداد 
جلسه ای با استاندار البرز و مدیرعامل شهر جدید هشتگرد داشتیم 
و صورت جلسه ای امضا شد که بر اســاس آن زمینی به شهرداری 

تهران برای پرداخت مطالبات گذشته و آینده تحویل داده شود.
درستی با بیان اینکه در ۱۵ مهر نیز جلسه بعدی برگزار می شود، 
تأکید کرد: تاکنون زمینی انتقال داده نشــده، اما قول دادند که تا ۱۵ 
مهر تحویل زمین انجام خواهد شد؛ بااین حال، به این معنا نیست که 

اقدامات را در مسیر هشتگرد متوقف کنیم.
وی با اشــاره به زیان انباشته نزدیک به ۱۴۰ هزار برابری شرکت 
مترو، یادآور شد: ۱۳۹ هزار برابر شدن زیان انباشته نسبت به سرمایه 
شــرکت که صفر است، عدد کوچکی است و ممکن است امسال از 
مرز ۱۵۰ هزار برابر نیز بگذرد  اما به دنبال این هســتیم که با افزایش 

سرمایه از شمول ماده ۱۴۱ خارج شویم.
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران و حومه با بیان اینکه 
ما امروز در ساختمانی مستقر هستیم که سند مالکیت آن در شرکت 
مترو وجود ندارد، گفت: شــهرداری برای املاک و مســتغلات خود 
آیین نامه هایی دارد  اما موضوعات به هم گره خورده و نمی دانیم که 
تعیین تکلیف آن را می توانیم در ســال ۱۴۰۲ انجام دهیم یا خیر  اما 

در ماه های اخیر پیگیری های متعددی را خواهیم کرد.
به دنبال تعیین تکلیف و تقسیط جرائم هستیم

وی با بیان اینکه در نیمه اول ســال ۱۴۰۰ مالیات حقوق پرسنل 
به موقع پرداخت نشده بود، گفت: از نیمه دوم به بعد مالیات حقوق 
کارکنان پرداخت شده و تا پایان امسال جرایم مشخص خواهد شد و 
به دنبال تعیین تکلیف و تقسیط جرایم هستیم. به احتمال زیاد این 

بند امسال از بند گزارش حسابرسی خارج می شود.

وی با بیان اینکه در یک یا دو ســال اخیــر تغییراتی در واگذاری 
اماکن تجاری و تبلیغاتی انجام شــده است، گفت: تمام مزایده های 
ما در سامانه بارگذاری می شود و از کسی که می خواهد شرکت کند، 
پیشاپیش به اندازه اجاره یک سال آینده تضامین را دریافت خواهیم 
کرد. فضاهای تجاری شــرکت بهره برداری مترو بســیار زیاد است و 
اینکه باز هم افراد بدحساب وجود داشته باشند و ما را درگیر دادگاه 
و شــکایت کنند نیز وجود دارد  اما با توجه به وجود تضامین، سعی 

می شود حق و حقوقی از شرکت ضایع نشود.
درستی با اعلام اینکه در زمینه به روز رسانی اطلاعات کارمندان 
رســمی و قــراردادی باید بگوییم که یک یا دو شــرکت در ســطح 
شهرداری هنوز به ســامانه متصل نشــده اند، خاطرنشان کرد: این 
امور را باید ســازمان فاوا انجام دهد و به نظر می رســد که شرکت 
بهره برداری تا پایان امســال از سامانه جامع منابع انسانی برخوردار 
خواهد شــد. وی بــا تأکید بر اینکه در ۱۰ ماه اخیــر حتی یک نفر از 
بیرون مجموعه وارد شرکت بهره برداری نشده است، گفت: بنده ۱۰ 
ماه پیش به تنهایی وارد مجموعه شــدم و حتــی یک نفر را چه از 

شهرداری و چه خارج از شهرداری وارد مجموعه نکرده ام.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه گفت: برای 
تعیین تکلیف بندهای گزارش حسابرسی، موارد را پیگیری می کنم و 
هر آنچه را نتوانم انجام دهم، در یک ماه پیش رو در گزارشی ارسال 

خواهم کرد و فرصت خواهم خواست.
ســید احمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شــورا، در واکنش 
به ســخنان مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
گفت: دو سال است که از عمر شورای ششم گذر کردیم و همچنان 
ما شــاهدیم که بســیاری از تکالیف از ســوی مدیران شهرداری به 
حسابرســی دوره ۱۴۰۲ حواله داده شــده که با توجه به گذشــت 
شش ماه از ســال قطعا اگر اقدامی در این حوزه صورت می گرفت، 
مدیــران گزارش هایی را در صحن به اعضای شــورا ارائه می دادند؛ 
پس نتیجه این است که متأسفانه اقدامی انجام نشده است. قطعا 
آشفتگی هایی در خصوص مسائل جاری وجود دارد، در نتیجه باید بر 
حل آن التزام داشت؛ چرا که این موضوعات در نهایت آبروی مدیریت 

شهری است.
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا، در طرح 
پیشنهادی با بیان اینکه بر اســاس قوانین اگر می خواهیم خارج از 
تهران هزینه کنیم قانونی نیست، گفت: با توجه به اینکه راه اندازی 
متروی پرند و هشتگرد از تکالیف و الزامات دولت است، شهرداری 
باید به شورا لایحه ارائه دهد تا به تصویب برسانیم و در این صورت 
در فرمانــداری و هیئت تطبیــق نیز تصویب خواهد شــد. گزارش 
حسابرســی شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه برای سال 
۱۴۰۱ بــا حداکثر آرای موافــق به  تأیید نمایندگان پارلمان شــهری 

پایتخت رسید.

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه 
سودوکو
سودوکو Sudoku یك واژه ترکیبي 
ژاپني به معناي عددهاي بي تکرار 
است و امروزه به جدولي از اعداد 
گفته مي شود که به عنوان یك 
سرگرمي رایج در نشریات کشورهاي 
مختلف به چاپ مي رسد. 

تصویری بر روی یک نوار- شــعری که در زندان سروده 
شــود- افترا ۹- از پیامبران بنی اســرائیل- سقز- ناامید 
۱۰- به دنیا آوردن- از آلات موسیقی- از ارتفاعات استان 
یزد ۱۱- از نام های قرآن- همراه فلان- خاک سفالگری 

۱۲- آینده- نخستین مرد شهید اسلام- مقاوم و پرطاقت 
۱۳- رشــته کوهی در غــرب و جنوب ایــران- پی درپی 
بودن- حکمت ارسطو ۱۴- نشانی- بی بندوباری- حلال 

رنگ ۱۵- ملون- حیران و سرگردان  افقی: 
 ۱- به آرزو نرسیده- شتر تندرو- اذیت ۲- کنایه از 
بسیار خودپسند و مغرور بودن است ۳- داخل شدن- 
از مهم ترین رنگ های قالــی ایرانی- از الفبای لاتین 
۴- نفس- نشانه- رشته ای در شمشیربازی- واضح 
و قابل شنیدن ۵- دادگستری قدیم- مجموعه وسایل 
آشپزخانه ۶- شکافتن قبر- خواننده اشعار مذهبی- 
مانــدگاری- نفــس خســته ۷- اجاره بهــا- نظم و 
ترتیب- عظیم ۸- گریه و زاری- سوره صدویازدهم- 
پدید آمدن ۹- شــهر باســتانی و قرمزرنــگ اردن- 
اســتخوان های بــالا و کنــار جمجمــه- فاضلاب 
۱۰- سودای ناله- پسر حضرت نوح(ع)- دارای مقام 
و منزلت- همســر حضرت یعقوب(ع) ۱۱- سراینده 
آیینه اسکندری- دیپلماتیک ۱۲- صندلی سوارکاری- 
دختران عرب- پارچه نوشــته تبلیغاتــی- لنگه بار 
۱۳- دارای  اندازه و شکل یکسان- شرط بندی- چاق 
و فربه ۱۴- رمانی جنایی از سیدنی شلدون، نویسنده 
آمریکایــی ۱۵- خودروی زرهی- از القاب اشــرافی 

زنان اروپا- کوکب 
عمودی: 

۱- مجــرای ریختن گنــدم به آســیاب- معادل 
فارســی آنتی بیوتیک ۲- شــرم و حیــا- تفت داده و 
بریان شده- یگانه ۳- تنبل جالیزی- ایلات- مروارید 
دهــان ۴- یــاری دادن- آبادی در کویــر- اضافه بار 
۵- من و شما- لبه تیز شمشیر- بدون تردید و قطعا 
۶- قل خــوردن- خدای مصریان قدیم- نفوذ به یک 
سیستم رایانه ای ۷- بی مهری به معشوق- دستگاه 
گــوارش- دوســتان ۸- ادغام چند منبــع صوتی یا 

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه
قانون هاي حل جدول سودوکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

 جدول ۴۵۸۸      طراح: بیژن گورانی

خت
و س

دوک
 سو

حل
   

۳۵
۸۳

وکو 
سود

حل 
  

 حل جدول ۴۵۸۷

 سودوکو سخت ۳۵۸۴

 سودوکو ساده ۳۵۸۴

رس
ی، فا

رجای
سارا 

س: 
  عک


